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Protokół nr 8-2021  

z zebrania Zarządu Głównego PZL  

i członków Zarządów Oddziałów PZL 

stacjonarnie + on-line, 24 września 2021 r. 

 

Obecni członkowie ZG PZL: 
1. Anna Bazuła  
2. Barbara Gorgoń  
3. Joanna Grabowska-Okraska 
4. Joanna Klekowska on-line  
5. Ewa Małachowska  
6. Marzena Nguyen  
7. Milena Stasiak on-line  

 
Zaproszeni członkowie Zarządów Oddziałów PZL: 

1. Magdalena Borowy, Wiceprzewodnicząca O. Mazowieckiego 
2. Małgorzata Chorążyczewska, Przewodnicząca O. Lubuskiego 
3. Agnieszka Ciesielska, Członek Komisji Rewizyjnej O. Mazowieckiego on-line 
4. Agnieszka Czernek-Sulińska, Przewodnicząca O. Łódzkiego 
5. Marzena Dąbrowska, Przewodnicząca O. Małopolskiego 
6. Beata Deredas, Wiceprzewodnicząca O. Świętokrzyskiego on-line 
7. Milena Drzewiecka, Sekretarz/Administrator O. Dolnośląskiego on-line 
8. Anna Kołodziej, Członek Komisji Rewizyjnej O. Wielkopolskiego on-line 
9. Ewa Kujawa, Członek Zarządu O. Wielkopolskiego on-line 

10. Monika Makowska, Sekretarz O. Zachodniopomorskiego on-line 
11. Małgorzata Mazur, Administrator O. Mazowieckiego 
12. Hanna Mianowska, Przewodnicząca O. Dolnośląskiego on-line 
13. Joanna Mikułko, Skarbnik O. Zachodniopomorskiego on-line 
14. Julita Peplińska, Wiceprzewodnicząca O. Kujawsko-Pomorskiego 
15. Ewa Rycombel, Skarbnik O. Mazowieckiego 
16. Monika Szymańska-Matejek, Przewodnicząca O. Mazowieckiego on-line 
17. Ewa Widz, Sekretarz O. Mazowieckiego on-line 
18. Grażyna Wrzaszczak, Skarbnik O. Wielkopolskiego on-line 

 
załącznik nr 1/P8/2021: lista obecności 
 

Porządek obrad: 

1. Powitanie, stwierdzenie prawomocności obrad  
2. Uzasadnienie zmiany terminu Walnego Zjazdu Logopedów 
3. Dyskusja 
4. Sprawy różne 
5. Zakończenie zebrania 
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Ad. 1.  
 

Zebranie przeprowadzono łącząc formy: stacjonarnie oraz na platformie ZOOM. Przewodnicząca 
PZL, Ewa Małachowska powitała zebranych i otworzyła spotkanie członków Zarządu Głównego 
i gości - członków Zarządów Oddziałów. Część uczestników uczestniczyła poprzez łącze ZOOM. 
Ustalono quorum i stwierdzono prawomocność obrad zgodnie z Regulaminem ZG PZL.  
 
Ad. 2.  
 
Przewodnicząca PZL, Ewa Małachowska wyjaśniła zebranym powody podjęcia uchwały 
o przesunięciu terminu Walnego Zjazdu Delegatów (Uchwała P6/2/2021/ZG PZL z dn. 3.09.2021 r.  

w sprawie ustalenia terminu Walnego Zjazdu Delegatów). Prezydent RP w dniu 14 sierpnia b.r.  
podpisał nowelizację tzw. ustawy antycovidowej, która przewiduje, że kadencje organów 
statutowych związków zawodowych, organizacji przedsiębiorców i społecznych inspektorów pracy 
będą mogły być przedłużone w związku z epidemią COVID-19. Nowelizacja ustawy przewiduje, że 
jeżeli w okresie obowiązywania stanu zagrożenia epidemicznego albo stanu epidemii, ogłoszonego 
z powodu COVID-19 lub do 30 dni po odwołaniu danego stanu, upływa kadencja organu 
statutowego związku zawodowego, związku lub organizacji przedsiębiorców, związku 
pracodawców, ich federacji i konfederacji lub społecznego inspektora pracy, i w związku 
z obowiązywaniem tego stanu nie mają oni możliwości przeprowadzenia wyborów, kadencja tych 
organów ulega przedłużeniu do czasu nowego wyboru, jednak nie dłużej niż do 90 dni od dnia 
odwołania stanu zagrożenia epidemicznego lub stanu epidemii. Uzasadnienie do ustawy stanowi, 
że statuty większości związków zawodowych (w tym nasz) i organizacji przedsiębiorców 
nie przewidują możliwości przeprowadzenia wyborów przy wykorzystaniu środków 
bezpośredniego porozumiewania się na odległość. W tym trybie nie jest możliwa również zmiana 
statutów regulujących te kwestie.  
załącznik nr 2/P8/2021: uzasadnienie ze strony www.prezydent.pl/prawo/ustawy-podpisane 
 
W dyskusji nad zaplanowanym wcześniej na 24 września terminem podnoszono kwestię 
możliwości braku quorum (jeśli nie dojadą delegaci) lub możliwego zakwestionowania 
postanowień Walnego Zjazdu (ze względu na brak możliwości uczestniczenia z przyczyn 
epidemicznych), a jednocześnie kosztów w sytuacji konieczności powtórzenia organizacji Zjazdu 
lub jego odwołania w ostatniej chwili. Dlatego członkowie ZG podjęli decyzję o zastosowaniu się 
do w/w ustawy.  
 
Ad. 3.  
 
Przewodnicząca PZL zaznaczyła, że dla rozpropagowania informacji o związku i jego działaniach 
wśród młodszych pokoleniowo logopedów, użytkowników mediów społecznościowych, chcemy 
m.in. wykorzystać media takie, jak Facebook – dlatego powstał nowy fanpage ZG PZL 
(https://www.facebook.com/Polski-Zwi%C4%85zek-Logoped%C3%B3w-Zarz%C4%85d-G%C5%82%C3%B3wny-

106696375264363), którego administratorem jest p. Julita Peplińska.  
 
W trzech oddziałach funkcjonują już strony FB: 
O. mazowiecki: https://www.facebook.com/PZL-Oddzia%C5%82-Mazowiecki-1393409110755529 

O. małopolski: https://www.facebook.com/Polski-Zwi%C4%85zek-Logoped%C3%B3w-Oddzia%C5%82-

Ma%C5%82opolski-1793634137594088 
O. kujawsko-pomorski: https://www.facebook.com/PZL-Oddzia%C5%82-Kujawsko-Pomorski-178984962299257 
Są one bardzo dobrą formą popularyzacji działań i przesyłania bieżących informacji. 
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Omówiono problemy, z którymi borykają się oddziały i pomysły, w jaki sposób zwiększyć 
atrakcyjność związku.   
 
P. Marzena Dąbrowska, przewodnicząca Oddziału Małopolskiego zgłosiła problem braku pomocy 
prawnej, która w wielu sytuacjach jest potrzebna, i to w trybie pilnym. Proponuje, aby przeznaczyć 
część składek członkowskich, np. 25% na zatrudnienie prawnika dla potrzeb związkowców. Należy 
też przedyskutować kwestię dystrybucji kwoty składki – ile ma być odprowadzane do Zarządu 
Głównego, a ile ma zostać w oddziale.  
Zauważono, że w porównaniu do innych związków nasza, 15.00 zł miesięcznie – i tak jest najniższa.  
 
Poruszono kwestię spotkań z członkami PZL w oddziałach, ich częstotliwości, formy, szczególnie 
z uwzględnieniem czasu izolacji spowodowanej pandemią. Oddziały, które przestały działać, to te 
„mniejsze”, gdzie członkowie mieszkają dalej od siedziby związku, są w swoich miejscowościach 
pojedynczy lub jest ich mało, żeby współpracować, wspierać się w działaniach.  
 
Większość logopedów zapisywała się do związku oczekując czegoś w zamian, np. dobrych szkoleń, 
warsztatów, konferencji. Takie formy podnoszenia kwalifikacji, dotowane dla członków związku, 
były od lat organizowane w oddziałach, częściej w tych liczebnościowo większych. Nawet podczas 
izolacji związanej z pandemią organizowane były seminaria on-line.  
 
P. Małgorzata Chorążyczewska, przewodnicząca Oddziału Lubuskiego powiedziała, że coraz 
większym problemem jest też wycofywanie się dotąd aktywnych członków związku z działań. 
Podała do rozważenia pomysł połączenia oddziałów w większe.  
P. Milena Stasiak przypomniała, że jak na stan obecny, pozostajemy w takich strukturach, jakie są 
obecnie, natomiast duże oddziały mogą wchłonąć członków mniejszych. Jest to dobry pomysł, ale 
pozostaje sprawa nazewnictwa oddziałów po połączeniu. 
 
P. Monika Makowska, sekretarz Oddziału Zachodniopomorskiego przekazała, że oddział chętnie 
połączy się z innym, większym, podobnie zadeklarowały p. M. Chorążyczewska, przewodnicząca 
Oddziału Lubuskiego i p. Beata Deredas, wiceprzewodnicząca Oddziału Świętokrzyskiego. 
 
P. Milena Drzewiecka, sekretarz i administrator Oddziału Dolnośląskiego zaznaczyła, że ich oddział 
też się powoli wykrusza, największą bolączką jest stagnacja w oddziale, brak zainteresowania 
ze strony młodych logopedów.  
 
Zmiana struktury związku, tzn. scalenie oddziałów w kilka większych to jednocześnie sytuacja, 
gdzie wymagana będzie mniejsza ilość osób tzw. funkcyjnych, członków zarządów i komisji 
rewizyjnych, osób, które podejmą się działań na rzecz oddziału. Z drugiej strony duży oddział to dla 
członków duże odległości do siedziby oddziału. 
 
Istotną kwestią dla komfortu funkcjonowania oddziału jest posiadanie niezależnej siedziby. Jedynie 
oddział kujawsko-pomorski otrzymał od władz miasta niezależny lokal – na zasadzie umowy z UM, 
gdzie opłacane są jedynie media. W innych oddziałach zarządy mają podpisane umowy 
na użyczenie adresu korespondencyjnego w placówce - szkole/poradni/gabinecie, w kilku 
przypadkach są to adresy prywatne. Podobnie na przechowywanie dokumentacji są podpisane 
umowy użyczenia lub wynajmu miejsca, a na potrzeby spotkań sale są wynajmowane lub 
użyczane. Nie jest to komfortowa sytuacja i warunki do pracy, do spotkań. Również Zarząd Główny 
ma podobną sytuację – podpisana jest umowa na użyczenie adresu i obsługę przychodzącej 
korespondencji, a za wykorzystywanie sali na przechowywanie dokumentacji i możliwość 
zorganizowania 3 lub 4 razy w roku spotkania - płacony jest czynsz Poradni TOP. 
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Dyskutowano nad możliwościami pozyskiwania nowych członków. 
 
W oddziale kujawsko-pomorskim jest to współpraca z bibliotekami, uczelnią, organizacja 
konkursów, spotkań typu wymiana doświadczeń logopedów, również szkolenia, konferencje. 
W oddziałach małopolskim i wielkopolskim członkowie PZL mają bezpłatny wstęp na organizowane 
przez oddział konferencje, gdzie często opłata za udział sięga poziomu kilkukrotnej miesięcznej 
składki członkowskiej. 
 
Konkursy plastyczne, które są organizowane w oddziałach, są ciekawe, cieszą się powodzeniem. 
Ponadto wydawane były Kalendarze Logopedyczne, gdzie wykorzystywane są prace uczestników 
konkursów – oddział kujawsko-pomorski, oddział małopolski. 
 
P. Julita Peplińska, wiceprzewodnicząca Oddziału Kujawsko-pomorskiego zaproponowała formę 
cieszącą się popularnością w swoim oddziale – organizowania spotkań, gdzie logopedzi prezentują 
swój dorobek, wymieniają się pomysłami terapeutycznymi. 
 
Należy wyjaśnić, czy środki oddziału, pozyskiwane ze składek lub innej działalności, można 
przeznaczyć na dotowanie np. biletów do teatru – jest to kwestia do wyjaśnienia w biurze 
rachunkowym. 
 
P. Agnieszka Ciesielska z Oddziału Mazowieckiego zaznaczyła, że potrzebna jest pomoc prawna dla 
członków związku zagwarantowana statutowo, możliwość uzyskania szybkiej porady. Dlatego 
powinien być zatrudniony prawnik PZL, specjalizujący się w prawie pracy, prawie oświatowym, 
z zakresu ochrony zdrowia, gdyż miejsca pracy logopedów są bardzo różne. 
 
Brakuje ekspertów-logopedów, którzy braliby udział w komisjach kwalifikacyjnych dla nauczycieli 
(logopedów) ubiegających się o awans zawodowy. Co prawda, większość logopedów 
to nauczyciele dyplomowani i mianowani, ale dla młodych logopedów byłoby to istotne wsparcie 
zawodowe. 
 
Podniesiono kwestię archaicznej strony związkowej, gdzie należałoby jak najszybciej ją 
unowocześnić technicznie, zmienić sposób pobierania materiałów, wprowadzić możliwość dyskusji 
(obecne forum jest skomplikowane, archaiczne). P. J. Grabowska-Okraska wyjaśniła, że doskonale 
zdaje sobie sprawę z opóźnienia technicznego i nieatrakcyjności, i niefunkcjonalności strony, ale 
kiedy odbierano stronę firmie MIMO, nie mieliśmy środków finansowych na zlecenie budowy 
nowej strony, przenieśliśmy ją w starej wersji na nowy serwer. Obecnie nie chcemy podejmować 
decyzji o tak dużych kosztach, które mogą się z tym wiązać, zostawiamy tą decyzję zarządowi 
nowej kadencji i Delegatom na Walny Zjazd. 
  
Z okazji EDL - Europejskiego Dnia Logopedy oraz ISAD – Międzynarodowego Dnia Świadomości 
Jąkania zawsze były organizowane różnorakie akcje – konkursy, sesje plakatowe, otwarte dni, 
seminaria, konferencje. Mimo iż ostatnio jest ich bardzo mało, logopedzi u siebie w placówkach 
nie organizują ich z takim rozmachem, jak kilka lat temu, trzeba nadal propagować te formy. 
 
Ad. 3.  
 
Sprawy różne: 
 
W odpowiedzi na pytanie p. M. Dąbrowskiej, przewodniczącej Oddziału Małopolskiego, dlaczego 
spotykamy się w siedzibie ZNP, p. E. Małachowska wyjaśniła, że gościem miał być wiceprezes ZNP, 
Krzysztof Baszczyński, który miał przybliżyć nam sytuację toczących się rozmów z Ministerstwem 
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Edukacji i Nauki w sprawie nowego systemu wynagrodzeń nauczycieli oraz innych propozycji zmian 
MEiN.  

Propozycje zmian w ustawie Karta Nauczyciela, które zostały przedstawione przez kierownictwo 
Ministerstwa Edukacji i Nauki podczas spotkania członków Zespołu ds. statusu zawodowego 
pracowników oświaty 21 września br. w skrócie:  
• podniesienie pensum i proporcjonalny do większej liczby godzin wzrost wynagrodzeń  
• likwidacja dodatku uzupełniającego  
• zastąpienie średnich wynagrodzeń przeciętnym wynagrodzeniem opartym o kwotę bazową 

określaną corocznie w ustawie budżetowej przez Sejm 
• nowy awans i nowa ocena pracy 
• nowy urlop (50 dni)  
• praca w niepełnym wymiarze po podniesieniu pensum (bo nie dla wszystkich będą godziny 

na cały etat)  
• likwidacja tzw. dodatku na start  
• zmniejszenie środków na dodatek wiejski 
• mniejszy odpis na fundusz socjalny  
• wprowadzenie obowiązkowych 8 godzin poza pensum – powrót do godzin „karcianych”. 
 
Ponieważ nie jesteśmy związkiem reprezentatywnym, nie uczestniczymy w żadnych rozmowach, 
jedynie dzięki dobrej współpracy z ZNP możemy śledzić przebieg spraw i wnosić za pośrednictwem 
ZNP swoje uwagi. 21 września 2021 r. przedstawiciele ZNP, Forum Związków Zawodowych oraz 
oświatowa Solidarność wzięli udział w rozmowach Zespołu ds. statusu zawodowego nauczycieli 
w MEiN. Pan Baszczyński serdecznie przeprasza, ale w związku z tak lekceważącym stanowiskiem 
MEiN toczą się teraz rozmowy z przedstawicielami regionów, dlatego nie mógł uczestniczyć 
w naszym spotkaniu. ZNP zaprasza do zajęcia stanowiska i współudziału w akcji protestacyjnej – 
bieżące informacje na stronie. 
 
Ustalono, że Polski Związek Logopedów zajmie stanowisko sformułuje pismo w sprawie propozycji 
Ministerstwa Edukacji i Nauki dot. pragmatyki zawodowej nauczyciela.  
 
Padła propozycja, aby wnioskować do MEiN o ustalenie zakresu obowiązków logopedy w pensum 
i poza pensum – nie jest to konieczne, gdyż taki zapis istnieje w Rozporządzenie MEN z dnia 
9 sierpnia 2017 r. w sprawie zasad organizacji i udzielania pomocy psychologiczno-pedagogicznej 

w publicznych przedszkolach, szkołach i placówkach: 
„§ 25. Do zadań logopedy w przedszkolu, szkole i placówce należy w szczególności: (…)”. Bardzo 
szczegółowe dookreślanie czynności logopedy nie jest możliwe w akcie prawnym, specyfika pracy 
logopedy jest różna w zależności od miejsca pracy, a drobiazgowe wyliczenie zadań summa 
summarum mogłoby nie być korzystne dla logopedy biorąc pod uwagę ilość i zakres jego działań 
z pacjentem oraz na jego rzecz.  

Głos zabrała p. Marzena Nguen, Przewodnicząca Komisji ZG ds. Zdrowia, informując o istotnej 
podwyżce minimalnych wynagrodzeń logopedów zatrudnionych w resorcie zdrowia – na 
podstawie Ustawy z dnia 28 maja 2021 r. o zmianie ustawy o sposobie ustalania najniższego 

wynagrodzenia zasadniczego niektórych pracowników zatrudnionych w podmiotach leczniczych 

oraz niektórych innych ustaw. Zmiany w przytoczonej ustawie dotyczą również grupy zawodowej 
logopedów, neurologopedów, surdologopedów oraz neurologopedów i surdologopedów 
ze specjalizacją zakończoną zdanym egzaminem w CEM (Centrum Egzaminów Medycznych), 
wykonujących zawód medyczny i pracujących w podmiotach leczniczych.  
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Kończą się prace nad ustawą o niektórych zawodach medycznych, która ma objąć również 
logopedów. Jeszcze w okresie przedpandemicznym przedstawiciele i eksperci PZL oraz PTL brali 
udział w rozmowach na temat ustawy o zawodzie logopedy w Ministerstwie Zdrowia. 

Dyskutowano nad rozwarstwieniem sposobu podnoszenia kwalifikacji i uzyskiwaniem tytułu 
neurologopedy. W środowisku logopedycznym istnieje wiele nieporozumień z tym tytułem 
związanych. P. E. Małachowska wyjaśniła, że: w Klasyfikacji zawodów i specjalności na potrzeby 
rynku pracy wydanej przez Ministerstwo Pracy i Polityki Społecznej - aktualizacja ‘2014 logopedzi 
ujęci są w dwóch grupach specjalistów – tych, którzy są zatrudnieni w resorcie ochrony zdrowia 
(grupa 229) i tych, którzy są zatrudnieni w resorcie oświaty (grupa 2359).  
 
Grupa 2– specjaliści: 
22 Specjaliści do spraw zdrowia: 
 229 Inni specjaliści ochrony zdrowia: 
  2294 Audiofonolodzy i logopedzi 
   229402 Logopeda 
   229403 Neurologopeda 
   229404 Surdologopeda 
23 Specjaliści nauczania i wychowania 
 2359 Inni specjaliści nauczania i wychowania gdzie indziej niesklasyfikowani 
  2359 Specjaliści nauczania i wychowania gdzie indziej niesklasyfikowani 
   235906 Nauczyciel logopeda 

 
Ponadto, mimo iż wiele uczelni nadaje na dyplomie tytuł „neurologopeda”, to jest to posiadanie 
kwalifikacji podyplomowych, a nie tytułu specjalisty w dziedzinach mających zastosowanie 
w ochronie zdrowia. Dopiero szkolenie specjalizacyjne (CMKP), a następnie egzamin (CEM) dają 
możliwość nazwania siebie specjalistą neurologopedii. 
 
Postawiono wniosek, aby wyjaśnić kwestię prawa do używania tytułów, ponieważ wielu 
logopedów kończy trudne studia podyplomowe z zakresu neurologopedii, neurologopedii 
klinicznej, surdologopedii, wczesnej interwencji logopedycznej, uzyskując w ten sposób 
dodatkowe, specjalistyczne kwalifikacje. Niesprawiedliwością w odczuciu wielu logopedów jest 
pozbawienie ich prawa do posługiwania się tytułem zgodnie z uzyskanymi ciężką pracą 
kwalifikacjami.  
 
P. M. Dąbrowska, przewodnicząca Oddziału Małopolskiego zadała pytanie o wydatki Zarządu 
Głównego, postulując zmniejszenie części składki odprowadzanej na rzecz ZG PZL. Przewodnicząca 
odpowiedziała, że sprawozdania finansowe są do wglądu u skarbnika ZG PZL oraz w KRS. 
 
Ustalono, że z okazji zbliżającego się Międzynarodowego Dnia Świadomości Jąkania 
24 października zorganizujemy interdyscyplinarną konferencję/seminarium w formie on-line 
na temat: „Komunikacja, komunikatywność, niepłynność mowy. Osoba jąkająca się 
w społeczeństwie". Wykłady będą zgrupowane w 3 sesjach: niepłynność mowy a sukces osobisty 
i zawodowy, diagnoza i terapia niepłynności mowy, osoby jąkające się w systemie edukacji.  
Do 30 września jest termin zgłaszania się prelegentów, do 20 października – uczestników. 
 
Przewodnicząca podziękowała za uczestnictwo w zebraniu. Na tym zebranie zakończono.  
 
Protokół zawiera 6 ponumerowanych stron.  
Został sporządzony w 2 egzemplarzach. 

protokołowała: Joanna Grabowska-Okraska  


